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Dokończenie na str. 6

Co na terenach wiejskich?  

Podczas zebrań sołeckich 

w gminie Pniewy, burmistrz Jarosław 

Przewoźny informuje mieszkańców 

o zaplanowanych na ten rok dużych 

inwestycjach drogowych na terenach 

wiejskich. W budżecie gminy Pniewy są 

zapisane środki przebudowę dróg 

w Lubocześnicy i Jakubowie. 

Gmina Pniewy wystąpi ła  

w ubiegłym roku o dofinansowanie 

dwóch zadań drogowych na terenach 

wiejskich. Ponad 9 milionów złotych 

zapisano w budżecie gminy na remont 

dróg w Lubocześnicy. 8 mln zł gmina 

otrzyma z dofinansowania Rządowego 

Funduszu Polski  Ład.  Decyzja  

o przeznaczeniu środków na remont dróg 

w Lubocześnicy była jedną z ostatnich 

poprzedniego rządu.  

J e d n y m  z  o r ę d o w n i k ó w  

poprawy jakości dróg w Lubocześnicy 

był radny z Turowa Janusz Ratajczak, 

który podczas odbywającego się cyklu 

z e b r a ń  w  s o ł e c t w a c h  a p e l u j e  

o przeznaczanie większych kwot na 

p rzebudowy  d róg ,  s zczegó ln i e  

powiatowych.  

Gmina Pniewy złożyła wniosek 

na zadanie pod nazwą: „Modernizacja 

układu drogowego w Lubocześnicy 

poprzez remont dróg gminnych nr 

266515P i 266523P”. – W 2022 roku 

złożyłem do budżetu gminy propozycję 

modernizacji dróg w Lubocześnicy. 

Do budżetu wprowadzono kwotę 200.000 

zł na przygotowanie dokumentacji w tym 

zakresie. Przyznane 8 mln zł ze środków 

rządowych na ten cel doskonale wpisuje 

się w złożony wniosek i przyczyni się do 

poprawy komfortu użytkowników dróg, 

na co mieszkańcy czekali od wielu lat 

– mówi radny Janusz Ratajczak. 

W n i o s e k  o b e j m u j e  

modernizację ok. 1850 m odcinka dróg 

gminnych nr 266515P i 266523P. Zakres 

zadania obejmuje modernizację  

istniejącej drogi poprzez wykonanie 

nowej nawierzchni bitumicznej wraz 

z podbudową na odcinku do zwartej 

zabudowy miejscowości. Na odcinku 

końcowym od zwartej zabudowy 

miejscowości do skrzyżowania z drogą 

powiatową zadanie obejmuje remont 

jezdni o nawierzchni z betonu 

asfaltowego wraz z podbudową. 

Na odcinku zwar te j  zabudowy 

miejscowości Lubocześnica remont 

jezdni o nawierzchni z betonu 

asfaltowego wraz z podbudową 

i  o g r a n i c z e n i e m  n a w i e r z c h n i  

krawężnikiem, a także remont kanalizacji 

deszczowej. Planowany jest również 

remont chodnika poprzez zastosowanie 
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Znamy już większość sołtysów 
Trwają wybory sołtysów w gminie Pniewy. Z uwagi 

na przedłużoną kadencję samorządową, tym razem sołtysi 

i rady sołeckie wybierane są przed elekcją samorządową. 

Zgodnie z prawem, kadencje sołtysów trwają 5 lat, 

a przesunięcie wyborów samorządowych z jesieni na wiosnę 

nie obejmowało jednostek pomocniczych gminy.

Od 31 stycznia do połowy lutego odbywały się 

zebrania w: Chełmnie, Koszanowie, Jakubowie, Turowie, 

Zamorzu i Lubocześnicy. W trzech z wymienionych sołectw 

nastąpiły zmiany na stanowisku sołtysa. Pod koniec stycznia 

odbyły się wybory w Zajączkowie i w Chełmnie. 

W Zajączkowie udział w zebraniu wzięło 40 ze 196 

uprawnionych do głosowania. W sprawozdaniu z działalności 

sołtysa i rady sołeckiej (Maria Bielak, Anna Roszkiewicz, 

Michał Piątek) przedstawionym przez sołtysa Angelikę 

Michalak wyszczególniono najważniejsze wydarzenia, jakie 

miały miejsce w sołectwie na przestrzeni ostatnich pięciu lat.  

Organizowano między innymi powitanie wiosny, malowanie 

placu zabaw, festyny z okazji Dnia Dziecka, pożegnania lata, 

Święto Pyzy. Wyjątkową uroczystością, która miała miejsce 

11 listopada 2019 roku było odsłonięcie tablicy pamiątkowej 

przy świetlicy, upamiętniającej mieszkańców walczących 

w Powstaniu Wielkopolskim i na frontach II wojny światowej. 

W 2021 roku mieszkańcy przygotowywali się na peregrynację 

kopii obrazu Matki Bożej Częstochowskiej, udali się na 

wspólną wycieczkę do Wrocławia. W roku 2023 mieszkańcy 

Zajączkowa uczestniczyli w biesiadzie z seniorami pod 

hasłem „Godejma po naszymu”, w zabawie andrzejkowej 

z seniorami, dokonali renowacji krzyża w sołectwie. 

– Cyklicznie w sołectwie odbywało się sprzątanie świata. 

Sprzątaliśmy wioskę w okresie wiosennym lub jesiennym, 

zbierając śmieci, zamiatając pobocza, kosząc trawę. W okresie 

wiosennym dokonywaliśmy nasadzeń kwiatów. Koszenie traw, 

zieleni przy przydrożnych krzyżach odbywało się z inicjatywy 

mieszkańców naszej wioski, często własnym sprzętem, ale 

także przy wsparciu pracowników Urzędu Miejskiego. 

Corocznie przed wakacjami przygotowywaliśmy plażę do 

sezonu letniego. W sierpniu każdego roku mieszkańcy 

sołectwa aktywnie uczestniczyli w przygotowaniach odpustu 

parafialnego w Psarskiem – referowała Angelika Michalak. 

Ponadto sołtys Zajączkowa przypomniała o uczestnictwie 

mieszkańców w imprezach organizowanych poza wioską: 

spartakiadzie sołectw, dożynkach gminnych i parafialnych. 

Po zapoznaniu mieszkańców ze sprawozdaniem, 

przystąpiono do wyborów sołtysa i rady sołeckiej. Angelika 

Michalak była jedyną kandydatką do objęcia funkcji sołtysa na 

kolejne pięć lat i zdobyła poparcie mieszkańców sołectwa. 

Oprócz sołtysa, radę sołecką tworzą: Katarzyna Korpik, 

Mateusz Sieiński i Michał Piątek. 

W ostatnim dniu stycznia wyboru sołtysa i rady 

sołeckiej dokonali mieszkańcy Chełmna. Sprawujący przez 

minione dwie kadencję funkcję sołtysa Ireneusz Klar 

Dokończenie na str. 3

Wszystkie wybory sołtysów odbywały się w sposób tajny  
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Mikołaj Szajek ponownie został wybrany na sołtysa Psarskiego 

przedstawił szczegółowe sprawozdanie z działalności, 

kończąc je deklaracją, że nie będzie ubiegał się o ponowny 

wybór. W swoim sprawozdaniu sołtys wymienił między 

innymi takie inicjatywy jak: wspólne prace mieszkańców na 

rzecz poprawy estetyki wsi, imprezy okolicznościowe, festyny 

rodzinne, wycieczki rowerowe mieszkańców, wspólne 

przygotowanie wioski do dożynek gminnych, udział w 

dożynkach na terenie innych miejscowości. Mieszkańcy 

wspólnie pracowali przy remoncie świetlicy, wielokrotnie 

brali udział w sprzątaniu, sadzeniu kwiatów itp.  W okresie 

sprawozdawczym w radzie sołeckiej, oprócz sołtysa 

pracowali: Ewelina Jandy, Tomasz Klar i Tadeusz Surdyk. Po 

wysłuchaniu sprawozdania, mieszkańcy dokonali wyboru 

władz sołectwa. Jedynym kandydatem zgłoszonym do funkcji 

sołtysa był Piotr Jandy, który otrzymał poparcie prawie 

wszystkich, bo 65 z 68 głosujących mieszkańców. W skład 

rady sołeckiej weszli: Marta Swoboda, Szymona 

Pietruszyński i Joanna Drgas.  

W sposób szczególny burmistrz Jarosław Przewoźny 

podsumował lata pracy ustępującego sołtysa Ireneusza Klara. - 

Wielki smutek dla mnie, że pan sołtys rezygnuje. Pamiętacie 

państwo nasze pierwsze spotkania? Atmosfera tutaj w wiosce 

była zła. Tu się nic nie dało zrobić. Ten duet dużo zrobił (sołtys 

Ireneusz Klar i radny Zbigniew Drgas – przyp. red.), 

wspierany przez swoje rodziny, przez radę sołecką, przez 

znajomych, przez tych, którzy czuli i chcieli, uwierzyli im, że są 

w stanie coś dobrego zrobić. Dużo się zmieniło. Czuję, że 

jestem wśród innych ludzi, a to jest ta sama wioska. Wielki 

szacunek dla pana sołtysa i proszę o oklaski – podsumował 

działalność ustępującego sołtysa burmistrz Jarosław 

Przewoźny.

Następnie burmistrz zwrócił się do mieszkańców 

wioski, dziękując za tworzenie zgranej społeczności. 

- Stworzenie wspólnoty jest najtrudniejszym ze wszystkich 

działań. Można zdobyć pieniądze, wyremontować, 

przebudować. Natomiast więzi społecznych nie można 

zbudować tak wprost. Nie wystarczy założyć elegancki 

garniturek i pokazywać ludziom, co mają robić. Tylko trzeba 

się wziąć do roboty. To, co państwo zrobiliście na dożynkach, 

to była wielka rzecz. Ta wioska była tak piękna, tak zmieniła 

swoje oblicze, właściwie ludzie specjalnie tu przyjeżdżali, żeby 

to oglądać. A było to w trudnym okresie, zaraz po pandemii, 

gdzie wielu bało się jeszcze spotykać, gdzie wiele organizacji 

przestało istnieć. Daliście radę, bo byliście razem – ocenił 

burmistrz Jarosław Przewoźny.

W pierwszym dniu lutego wyboru sołtysa i rady 

sołeckiej dokonali mieszkańcy Koszanowa. Dotychczasowy 

sołtys Andrzej Jandy, który sprawował swoją funkcję przez 

cztery kadencje, zapowiedział, że nie będzie ubiegał się 

o reelekcję. W swoim sprawozdaniu wspomniał między 

innymi o wspólnych inicjatywach z Ochotniczą Strażą 

Pożarną w Koszanowie i Szkołą Podstawową w Chełmnie, 

o zajęciach świetlicowych prowadzonych dwa razy w 

tygodniu w sołectwie, o organizowanych w świetlicy 

wydarzeniach artystycznych. W okresie sprawozdawczym 

mieszkańcy Koszanowa podejmowali wspólne akcje 

porządkowania wsi, włączyli się w akcję charytatywną na 

rzecz ogarniętej wojną Ukrainy, bawili się wspólnie na 

festynach rodzinnych. O funkcję sołtysa Koszanowa ubiegały 

się dwie panie: Renata Wachońska i Julita Ciesielska. 

Przed dokonaniem wyboru, mieszkańcy chcieli wysłuchać 

programu wyborczego obydwu kandydatek. W głosowaniu 

tajnym niewielką różnicą wygrała Julita Ciesielska, 

na którą zagłosowało 26 mieszkańców. Renata Wachońska 

otrzymała poparcie 24 osób, oddano cztery głosy nieważne. 

W skład rady sołeckiej wybrano: Kamila Jandy, Izabelę Patela 

i Annę Gładyszewską. 

Znamy już większość sołtysów 
Dokończenie ze str. 2

Joanna Haławczak informowała o najważniejszych wydarzeniach,
które miały miejsce w sołectwie Jakubowo

Sołtys i rada sołecka Turowa
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Jakub Skrzypczak wyróżnił się osiągnięciem sportowym.
Brał udział w Mistrzostwach Europy w zapasach 

30 lat „Chełmianek” 
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5 lutego, w świetlicy w Chełmnie odbyło się zebranie 

sołectwa Jakubowo. Z 66 uprawnionych do głosowania 

mieszkańców, udział w zebraniu wzięło 16 osób. Na początku 

zebrania sołtys Joanna Haławczak przedstawiła sprawozdanie 

z działalności w poprzedniej kadencji. – Dziękuję wszystkim 

osobom, z którymi współpracowałam: członkom rady 

sołeckiej, władzom naszej gminy, pracownikom urzędu oraz 

mieszkańcom, za wszelką pomoc i zaangażowanie, za wspólną 

pracę na rzecz naszej miejscowości. Podczas tych pięciu lat 

spotykaliśmy się z radą sołecką i omawialiśmy zadania, 

które są do zrealizowania. Nie wszystko udało się zrealizować. 

Celem działań było polepszenie, w choć niewielkiej części 

jakości życia mieszkańców. Byłam zawsze gotowa wysłuchać 

próśb i problemów. Myślę, że większość z nich została 

rozwiązana – mówiła sołtys Jakubowa. Następnie Joanna 

Haławczak wymieniła wydarzenia, które udało się w minionej 

kadencji zorganizować. Były to: festyn rodzinny, cykliczne 

wyjazdy nad morze, wyjazd do Karpacza, Dzień Kobiet, 

coroczna „Akcja błysk”, czyli sprzątanie naszej okolicy, 

świąteczne spotkania z wielkanocnym zajączkiem 

i gwiazdorem. – Na prośbę mieszkańców interweniowałam 

w sprawie przejścia dla pieszych. Niestety, GDDKiA 

rozpatrzyło i wydało odpowiedź negatywną. Interweniowałam 

także w sprawie lamp solarnych na drodze powiatowej. W tej 

chwili możemy cieszyć się prawidłowo oświetloną drogą. 

Udało nam się wspólnymi siłami i wkładem własnym wyłożyć 

teren wokół krzyża kostką brukową. Zakupiliśmy grilla, 

a z funduszu sołeckiego zamówiliśmy stoły, ławki oraz namiot 

– przedstawiała Joanna Haławczak. Sołtys Jakubowa chwaliła 

współpracę z radnym gminnym Zbigniewem Drgasem. 

– Chodzi tu o drogę gminną w stronę Orlenu, która w końcu 

zostanie wyremontowana, a także z niecierpliwością czekamy 

na docelowe miejsce do naszych spotkań tzn. przejęcie przez 

naszą gminę działki od Krajowego Ośrodka Wsparcia 

Rolnictwa. Docelowo ma tam stanąć altana – mówiła sołtys 

Joanna Haławczak. Po wysłuchaniu sprawozdania, 

mieszkańcy dokonali wyboru sołtysa na kolejną, pięcioletnią 

kadencję. Joanna Haławczak była jedyną zgłoszoną 

kandydatką. W głosowaniu tajnym otrzymała poparcie 

wszystkich obecnych na zebraniu mieszkańców. W skład rady 

sołeckiej weszli: Joanna Maćkowiak, Mariola Wylegała 

i Adam Judek. Obecny na zebraniu burmistrz gminy Pniewy 

Jaros ław Przewoźny informował  mieszkańców,  

że w tegorocznym budżecie gminy zapisany jest remont drogi 

gminnej w Jakubowie (od drogi krajowej nr 92 do 

skrzyżowania z drogą powiatową). Gmina otrzymała na to 

zadanie dofinansowanie rządowe. Prowadząca zebranie 

w Jakubowie Agnieszka Lisowska zwróciła uwagę na 

niebezpieczne skrzyżowanie drogi krajowej (przy Orlenie) 

z drogą gminną, sugerując petycję w sprawie zainstalowania 

sygnalizacji świetlnej w tym miejscu. 

7 lutego wyboru sołtysa i rady sołeckiej dokonali 

mieszkańcy Turowa. Na zebranie przybyło 52 mieszkańców z 

grona 210 uprawnionych do głosowania. Sołtys Alicja 

Kaczmarek złożyła obszerne sprawozdanie z działalności w 

minionej kadencji, wzbogacając je prezentacją fotograficzną. 

W okresie sprawozdawczym w radzie sołeckiej pracowali: 

Milena Łuczak, Magdalena Świergiel (w trakcie kadencji 

zmienione przez Dariusza Beszterdę i Marlenę Manyś) oraz 

Paweł Dach. Wśród wydarzeń ważnych dla sołectwa Alicja 

Kaczmarek wymieniła: coroczne festyny rodzinne, 

organizowane trzykrotnie zawody wędkarskie, rozświetlenie 

choinki, spotkania wielkanocne, wyjazdy integracyjne 

i kulturalne, obchody Dni Kobiet, Mężczyzn i Dziecka, 

nasadzenia roślin, wspólne porządkowania terenu parku, 

wsi i pobocza drogi powiatowej, zajęcia świetlicowe dla dzieci 

i dorosłych, organizacja dożynek gminnych w roku 2019, 

udział w dożynkach gminnych i parafialnych, udział w lidze 

futsalu sołectw, udział w spartakiadzie sołectw. Sołtys Turowa 

podkreślała owocną współpracę z jednostką Ochotniczej 

Straży Pożarnej w Turowie oraz z miejscową spółdzielnią 

produkcyjną. Dzięki tej współpracy w sołectwie powstał plac 

zabaw, na który udało się pozyskać 150 tys. zł z funduszy 

zewnętrznych. Na placu zabaw powstał biesiadnik. Ponadto 

sołectwo trzykrotnie otrzymało środki na realizację projektów 

Sołtysem Koszanowa została Julita Ciesielska 

Wioleta Kołodeńska została wybrana na sołtysa Zamorza
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w ramach Lokalnej Grupy Działania KOLD, każdy na kwotę 

przekraczającą 5.000 zł. Sołtys Alicja Kaczmarek 

interweniowała w sprawie jakości dróg powiatowych, 

w sprawach wycinki drzew przy tych drogach, 

w sprawie przyłączenia wsi do sieci światłowodowej. 

Ponadto mieszkańcy angażowali się w akcje charytatywne. 

Po zapoznaniu się z efektami pracy sołtysa i rady sołeckiej, 

mieszkańcy dokonali wyboru władz na kolejną kadencję. 

Alicja Kaczmarek była jedyną kandydatką na sołtysa. 

W głosowaniu tajnym otrzymała poparcie 50 z 51 głosujących. 

Do rady sołeckiej wybrano: Marlenę Manyś, Pawła Dacha 

i Dariusza Beszterdę. Podczas zebrania burmistrz gminy 

Jarosław Przewoźny pochwalił sołectwo za działalność 

i zaangażowanie. – Duża frekwencja na dzisiejszym zebraniu 

świadczy o państwa dużej odpowiedzialności za sołectwo. 

Przez te 13 lat, od kiedy jestem burmistrzem, Turowo było 

jedną z najaktywniejszych wiosek w gminie. Przez wspólnotę, 

współdziałanie dużo osiągnęliście – podkreślał burmistrz 

Jarosław Przewoźny. Z kolei miejscowy radny Rady Miejskiej 

Pniewy, Janusz Ratajczak, który zasiada w gminnym 

samorządzie od 2010 roku, podziękował mieszkańcom za 

kilkanaście lat współpracy, informując, że w najbliższych 

wyborach samorządowych będzie ubiegał się o mandat 

radnego powiatu szamotulskiego. Deklarował, że jego 

głównym motywem działania będą drogi powiatowe. 

W okresie zimowych ferii w gminie Pniewy odbyły 

się dwa zebrania wiejskie, podczas których dokonano wyboru 

sołtysów i rad sołeckich. Spotkania z mieszkańcami odbyły się 

w sołectwach Zamorze i Lubocześnica. Sołtys Zamorza 

Katarzyna Musialska rozpoczęła swoje sprawozdanie od 

podziękowań skierowanych w stronę mieszkańców wioski, 

burmistrza gminy Jarosława Przewoźnego i pracowników 

urzędu, za okazywaną pomoc i konstruktywną współpracę 

w działalności dla dobra sołectwa. – Od pierwszych dni 

działalności postanowiłam, aby wszelkie moje działania były 

przejrzyste dla jak największej liczby mieszkańców wsi. 

Uważam, że ludzie, którzy wybrali mnie do reprezentowania 

naszej wioski mają prawo wiedzieć co robię i z jakim skutkiem. 

Dlatego założyłam stronę internetową (blog), gdzie staram się 

Znamy już większość sołtysów 
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na bieżąco informować o istotnych dla wsi działaniach 

– mówiła Katarzyna Musialska, która w roku 2019 objęła 

stanowisko sołtysa Zamorza.  

Następnie sołtys Zamorza przedstawiła szereg 

inicjatyw, które w sołectwie miały miejsce w latach 2019-

2024, wzbogacając swój przekaz prezentacją multimedialną. 

Spośród wydarzeń roku 2019 sołtys zaznaczyła: udział 

w rozgrywkach ligi sołeckiej i zajęcie III miejsca przez 

drużynę z Zamorza, wiosenne porządki przy świetlicy i placu 

zabaw, powstanie skalniaka przy świetlicy, uczestnictwo 

mieszkańców w dożynkach gminnych i parafialnych, 

w spartakiadzie sołectw, dniu strażaka i zawodach strażackich, 

organizację festynu rodzinnego, spotkanie mikołajkowo-

gwiazdkowe. Sukcesem mieszkańców wioski było 

wywalczenie środków w ramach budżetu obywatelskiego na 

remont toalet w świetlicy. Mimo pandemicznego roku 2020, 

mieszkańcy sołectwa byl i  współorganizatorami 

i gospodarzami biegu i morsowania, uczestniczyli 

w dwuetapowym międzypokoleniowym turnieju sołectw 

„Od juniora do seniora”, dzieci z Zamorza uczestniczyły 

w zajęciach pływania nad miejscowym jeziorem, 

zakończonych turniejem waterpolo. W kolejnym roku 

Zamorze zostało laureatem konkursu „Aktywna Wieś 

Wielkopolska”, w którym w nagrodę sołectwo otrzymało 

4.000 zł. W roku 2022 w sołectwie zorganizowano zbiórkę 

darów dla Ukrainy, odbyła się droga krzyżowa w wiosce, 

organizowano cotygodniowe spotkania i treningi w tenisa 

stołowego, odbył się festyn rodzinny z zabawą taneczną. 

W ostatnim roku kadencji wioska była gospodarzem 

rodzinnego rajdu na orientację, odnowiono figurkę Matki 

Boskiej i rozpoczęto prace przy wymianie ogrodzenia przy 

krzyżu. Ponadto kontynuowano wcześniej podjęte działania. 

Po wysłuchaniu sprawozdania, mieszkańcy dokonali wyboru 

sołtysa na kolejną, pięcioletnią kadencję. Zgłoszono 

kandydatury Katarzyny Musialskiej i Wiolety Kołodeńskiej. 

Spośród 168 mieszkańców uprawnionych do głosowania, 

w wyborach udział wzięło 76 osób. Większość poparła 

kandydaturę Wiolety Kołodeńskiej. W skład rady sołeckiej 

weszły: Agnieszka Karzyńska, Kinga Smorawska i Agnieszka 

Szkudlarek.

Maja Przewoźna po raz kolejny uzyskała poparcie mieszkańców Lubocześnicy 

Sołtysem Chełmna został Piotr Jandy
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15 lutego wyboru sołtysa na kolejną kadencję 

dokonali mieszkańcy Lubocześnicy. W zebraniu udział wzięło 

33 mieszkańców spośród 182 uprawnionych do głosowania. 

Na początku zebrania mieszkańcy wysłuchali sprawozdania 

sołtysa Mai Przewoźnej. W latach 2019-2024 sołtys Maja 

Przewoźna pracowała z radą sołecką w składzie: Emilia Sroka, 

Paula Roj, Maria Szukała. Sołtys podzieliła sprawozdanie na 

dwa okresy: przed pandemią i po pandemii. W pierwszym roku 

kadencji, z okazji Dnia Kobiet panie wspólnie wyjechały do 

kina, w czerwcu odbyło się spotkanie integracyjne 

„Lato w Lubocześnicy”, a we wrześniu mieszkańcy wybrali 

się do Dymaczewa, by wspólnie popływać kajakami 

i żaglówkami. W okresie pandemii zanotowano jedynie zakup 

kotła centralnego ogrzewania do świetlicy. - W roku 2023 

zaczęliśmy na nowo uczyć się integracji, razem spędzać czas 

i dokonywać zakupów oraz realizować nowe plany. W czerwcu 

dokonaliśmy zakupu zmywarki i szklanek do napojów. 

We wrześniu zorganizowaliśmy spotkanie przy ognisku 

– relacjonowała Maja Przewoźna. Pod koniec roku sołectwo 

dokonało zakupu sprzętu kuchennego, wzbogaciło się 

o namiot ogrodowy. Po wysłuchaniu sprawozdania i dyskusji 

nad przedstawionym materiałem, odbyła się część wyborcza 

zebrania. Maja Przewoźna była jedynym kandydatem 

zgłoszonym przez mieszkańców na sołtysa. W głosowaniu 

tajnym uzyskała poparcie 30 spośród 33 głosujących. Spośród 

kilku kandydatów do rady sołeckiej, największą ilość głosów 

otrzymali: Paula Roj, Marcin Piasek i Maciej Frajtag.

W kolejnym numerze relacja z ostatnich sześciu 

spotkań w sołectwach: Karmin, Rudka, Psarce, Podpniewki, 

Koninek i Konin.

Znamy już większość sołtysów 
Dokończenie ze str. 5

Co na terenach wiejskich?  
Dokończenie ze str. 1Dokończenie ze str. 1

nawierzchni z kostki betonowej na 

podbudowie. Dla obsługi nieruchomości 

z loka l i zowanych  wzd łuż  d rog i  

zaprojektowano remont zjazdów 

indywidulanych o nawierzchni z kostki 

betonowej na podbudowie. Planuje się 

również ustawienie lamp solarnych 

w miejscach przejść dla pieszych. 

Zadanie obejmuje również wykonanie 

o z n a k o w a n i a  p i o n o w e g o  o r a z  

poziomego obejmującego głównie 

p r z e j ś c i a  d l a  p i e s z y c h  o r a z  

skrzyżowania. Planuje się również 

utwardzenie terenu przylegającego do Radny Janusz Ratajczak uważa, że infrastruktura
drogowa wymaga ciągłych remontów, zwłaszcza drogi powiatowe 

drogi przed OSP i świetlicą wiejską, 

kostką betonową na podbudowie. Zakres 

obejmuje również wykonanie kanalizacji 

deszczowej odprowadzającej wody 

opadowe z planowanego do remontu 

odcinka drogi, w rejonie zwartej 

zabudowy miejscowości. 

Drugim niemniej ważnym 

zadaniem drogowym zaplanowanym na 

rok bieżący jest przebudowa drogi 

w Jakubowie, łączącej drogę krajową nr 

92 (przy Orlenie) z drogą powiatową 

w kierunku Turowa. Na ten cel zapisano 

w budżecie gminy ok. 4 mln zł. Połowę 

środków gmina otrzyma w ramach 

dofinansowania rządowego. 

Sołtys Alicja Kaczmarek przedstawiła obszerne sprawozdanie
z działalności sołtysa i rady sołeckiej Turowa 



Na co gmina wydawała pieniądze w roku 2023?
Dokończenie ze str. 6

Dokończenie na str. 8

Podzielono środki na stowarzyszenia 
Pod koniec lutego Burmistrz Gminy Pniewy podpisał 

umowy ze stowarzyszeniami, działającymi na rzecz gminy 

Pniewy, na wsparcie zadań w 2024 roku. Środki zostały 

przyznane w sześciu obszarach działań. 

Podstawą wsparcia przez gminę stowarzyszeń, 

działających na jej terenie jest przyjmowany corocznie przez 

radę miejską „Program współpracy Gminy Pniewy 

z organizacjami pozarządowymi oraz z innymi podmiotami 

prowadzącymi działalność pożytku publicznego”. Podstawą 

wypłacenia dotacji będą umowy zawarte pomiędzy gminą 

Pniewy a wybranymi organizacjami.  

Najwięcej ofert, bo aż 12 złożono w obszarze 

wspierania i upowszechniania kultury fizycznej. Łączna 

kwota dofinansowania zadań w tym obszarze wynosi 48.600 

zł. Gmina była gotowa na wsparcie w łącznej kwocie 90.000 

zł. Nie wykorzystano całej kwoty. Stowarzyszenie 

Miłośników Koni i Sportów Konnych „LUZAK” otrzyma 

10.000 zł na corocznie organizowaną w Zajączkowie imprezę  

„Wyścig przez wieki”. Stowarzyszenie Klub Biegowo 

- Sportowy „Aktywnie w Pniewach” otrzyma środki na 

wsparcie trzech zadań. 3.000 zł przeznaczy na zadanie pod 

nazwą: Letnia Akademia Sportu „Moja przygoda ze sportem”, 

5.600 zł otrzyma z przeznaczeniem na Aktywny Dzień 

Dziecka „Biegiem po medal III EDYCJA”, natomiast kolejne 

3.000 zł będą wsparciem „Mikołajkowego Mini Maratonu 

Fitness dla dzieci”. Corocznie składana oferta Stowarzyszenia 

Krzewienia Pedagogicznej i Duchowej Myśli św. Urszuli na 

kolejny, tym razem już dziesiąty „Bieg św. Urszuli” otrzyma 

wsparcie 4.000 zł. Stowarzyszenie Rowerzystów „Odjechani - 

TEAM PL” otrzyma 5.000 zł na „Upowszechnianie i rozwój 

kolarstwa w Pniewach w 2024 r.” Stowarzyszenie Przyjaciół 

Dziennego Domu Seniora „AURA” zyska 14.000 zł wsparcia 

na zadanie pod nazwą: „Aktywny senior to zdrowy senior”. 

Pniewskie Stowarzyszenie „Perspektywa” wnioskowało 

o środki na zadanie pod nazwą: „Sport nie jedno imię ma”. 

Stowarzyszenie otrzyma 7.000 zł. 

Komisja badająca złożone w gminie oferty odrzuciła 

cztery z dwunastu projektów. Trzy z nich złożone były przez 

Fundację Piotra Reissa w Poznaniu, jedna przez Towarzystwo 

Gimnastyczne „Sokół” w Brodach. 

W obszarze „Kultura, sztuka, ochrona dóbr kultury 

i dziedzictwa narodowego” przygotowano pulę w wysokości 

30.000 zł. Złożono dwie oferty w tym obszarze. Pniewskie 

Stowarzyszenie „Perspektywa” otrzyma 13.000 zł na imprezę 

pod nazwą „Świętojańskie nutki”. Stowarzyszenie 

Krzewienia Pedagogicznej i Duchowej Myśli Św. Urszuli 

otrzyma wsparcie w wysokości 15.000 zł na organizację „VI 

Festiwalu Artystycznego Sztuki Tanecznej i Akrobatyki 

Powietrznej w Pniewach”. 

Dziesięć ofert złożono w obszarze „Ochrona 

i promocja zdrowia”. Pula środków na wszystkie zadania 

wynosiła 61.000 zł. Zdecydowano o dofinansowaniu siedmiu 

z dziesięciu projektów. Stowarzyszenie na Rzecz Osób 

Niepełnosprawnych „NADZIEJA” ma zagwarantowane 

21.000 zł na zadanie pod nazwą: „Podtrzymywanie 

sprawności fizycznej osób z niepełnosprawnością”. 

Stowarzyszenie Pniewskich Amazonek „Razem Raźniej” 

otrzyma 9.500 zł na projekt „Amazonko - bądź aktywna - dbaj 

o zdrowie”. Stowarzyszenie Krzewienia Pedagogicznej 

i Duchowej Myśli św. Urszuli ze wsparciem 6.000 zł zrealizuje 

zadanie pod nazwą: „EkoŚwiadomi = EkoZdrowi”. Pniewski 

Klub Morsa „Bractwo Morsów” otrzymało zapewnienie 

w kwocie 5.000 zł na organizację „III Pniewskiego Zlotu 

Morsów”.

Klub Sportowy „Morsiki Psarskie” ze wsparciem 

budżetu gminy w wysokości 2.500 zł zrealizuje zadanie pod 

nazwą: „Kobiety to nasza siła, dzieci to nasza przyszłość”. 

Stowarzyszenie Rowerzystów „Odjechani - TEAM PL” 

podejmie się realizacji projektu „Pierwsza pomoc 

Odjechanych” ze wsparciem gminy w wysokości 2.000 zł. 

Stowarzyszenie „Sąsiedzi razem” zarejestrowane 

w Lubosinku otrzyma 3.000 zł na zadanie pod nazwą: 

„Dla zdrowia, wspólnoty, bezpieczeństwa”. Komisja 

odrzuciła projekty Pniewskiego Stowarzyszenia 

„Perspektywa”, Stowarzyszenia Przyjaciół Dziennego Domu 

Seniora „AURA” oraz Stowarzyszenia Krzewienia 

Pedagogicznej i Duchowej Myśli św. Urszuli.

Sześć ofert złożono w obszarze „Turystyka 

i krajoznawstwo”. Pula środków zarezerwowanych 

w budżecie gminy na zadania w tym obszarze wynosiła 35.000 

zł. Stowarzyszenie na Rzecz Osób Niepełnosprawnych 

„NADZIEJA” otrzyma 4.500 zł na „Wyjazd integracyjny 

połączony z aktywnym wypoczynkiem”. Stowarzyszenie 

Rowerzystów „Odjechani - TEAM PL” wykorzysta 10.000 zł 

na „Rowerowe Kolaże 2024”. Pniewski Klub Morsa „Bractwo 

Morsów”, ze wsparciem w wysokości 5.000 zł zorganizuje 

„Wyjazd rekreacyjno - integracyjny do gminy partnerskiej 

Kościerzyna”. Stowarzyszenie Przyjaciół Dziennego Domu 

Seniora „AURA” ze wsparciem w wysokości 3.000 zł 

zorganizuje projekt pod nazwą: „Morze ja i ty”. Klub 

Sportowy „Morsiki Psarskie” otrzyma 1.000 zł na   „Wyjazd 

integracyjny do Stary Dworek”. Odrzucono ofertę 

Stowarzyszenia Pniewskich Amazonek „Razem Raźniej”. 

W obszarze „Podtrzymywanie i upowszechnianie 

tradycji narodowej, pielęgnowanie polskości oraz rozwój 

świadomości narodowej, obywatelskiej i kulturowej” złożono 

dwie oferty. Przygotowano środki w wysokości 10.000 zł. 

Stowarzyszenie Rowerzystów „Odjechani - TEAM PL” 

otrzyma wsparcie w wysokości 3.000 zł na zadanie pod nazwą:  

„Historia z rowerem w tle - ratując przed zapomnieniem”. 

Stowarzyszenie Krzewienia Pedagogicznej i Duchowej Myśli 

św. Urszuli otrzyma 5.000 zł na zadanie pod nazwą:  „Usta nie 

od parady” - konkurs przemówień publicznych dla uczniów 

szkół ponadpodstawowych i podstawowych - III edycja. 

W ostatnim obszarze: „Działalność na rzecz 

rodzinnym macierzyństwa, rodzicielstwa, upowszechnianie 

i ochrona praw dziecka złożono jedną ofertę. Ze wsparciem 

w kwocie 10.000 zł Pniewskie Stowarzyszenie „Perspektywa” 

zrealizuje projekt pod nazwą: „Czas dla rodziny”
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20-lecie poezji śpiewanej w Pniewach Na minusie, ale jest poprawa 
Dokończenie ze str. 7

Taka babcia, to skarb – podkreślają 

wnuczki. Babcia się odwzajemnia, chwaląc 

wnuczki za opiekę i czas, jaki jej 

poświęcają.  Jedna z najstarszych 

mieszkanek Pniew, mieszkająca od ponad 

70 lat przy pniewskim Rynku obchodziła 

98. urodziny.

Czesława Jędrzejczak należy do 

grona najstarszych mieszkańców miasta 

i gminy Pniewy. 8 lutego przyjmowała 

życzenia z okazji 98 urodzin. Na liście 

najstarszych mieszkańców gminy (95 lat 

i powyżej) figuruje 20 kobiet i jeden 

mężczyzna. Najstarszą pniewianką jest 

100-letnia Anna Pietrzak, a tuż za nią o pięć 

dni młodsza Marianna Ratajczak. Zofia 

Talarowska zbliża się do 99 urodzin, a jej 

niedaleka sąsiadka Czesława Jędrzejczak 

ukończyła 98 lat, wkraczając w 99 rok 

życia. Z okazji urodzin przyjęła życzenia od 

burmistrza Jarosława Przewoźnego, 

któremu towarzyszyła kierownik Urzędu 

Stanu Cywilnego Justyna Chamczyk.

Czesława Jędrzejczak urodziła się 

8 lutego 1926 roku w Jabłonowie, 

w powiecie międzychodzkim. Była 

najstarszą z czwórki rodzeństwa. Przez 

w i ę k s z o ś ć  ż y c i a ,  w  t y m  t a k ż e  

w okresie okupacji, pani Czesława ciężko 

Modlitwa życiowym drogowskazem 

Czesława Jędrzejczak jest czwartą osobą
na liście najstarszych mieszkańców Pniew 

pracowała w gospodarstwie PGR 

w Gorzycku Starym, a następnie 

w Charcicach. W 1951 roku zawarła 

związek małżeński, a rok później 

przeprowadziła się do Pniew, gdzie 

m i e s z k a  d o  d n i a  d z i s i e j s z e g o .  

Z  m a ł ż o n k i e m  S t a n i s ł a w e m  

Jędrzejczakiem przeżyła wspólnie 42 lata. 

Małżonkowie wychowali pięcioro dzieci: 

dwóch synów i trzy córki. Jubilatka cieszy 

się liczną rodziną – doczekała się 

jedenaściorga wnuków i osiemnaściorga 

prawnuków. Życiową dewizą Czesławy 

Jędrzejczak są słowa: „Bez Boga ani do 

proga”. Modlitwa i wiara w Boga są dla niej 

życiowym drogowskazem. 
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